
Protokół nr 2/2019

z posiedzenia Komisji Bezpieczeństwa Publicznego

w dniu 20 marca 2019 r.

Posiedzenie  otworzył  i  prowadził  Przewodniczący  Komisji  Marcin  Buliński.  

W  posiedzeniu  uczestniczyli  członkowie  komisji  (lista  obecności  stanowi  załącznik  nr  1),

Państwowy  Powiatowy  Inspektor  Sanitarny  Ewa  Pielak,   Komendant  Powiatowy  Policji  Jacek

Drozdowski  oraz  Naczelnik  Wydziału  Zarządzania  Kryzysowego  Kazimierz  Grzonkowski.  

W dalszej części posiedzenia uczestniczył również Komendant Powiatowy PSP Jacek Auda.

Przewodniczący  Komisji  przedstawił  porządek  obrad  (załącznik  nr  2).  Członkowie  komisji  nie

mieli uwag do porządku. 

Ad. 1

Państwowy Powiatowy  Inspektor  Sanitarny  Ewa Pielak  szczegółowo  omówiła Raport  o  stanie

sanitarnym Powiatu Nowomiejskiego za rok 2018.

W trakcie omawiania radni zadawali pytania.

Przy omawianiu tematu epidemiologii, Przewodniczący zapytał czy zachorowania odry przyszły do

nas ze wschodu.

P. Pielak odpowiedziała, że tak.

Przewodniczący stwierdził, że powinien być wymóg posiadania odpowiednich szczepień.

Przewodniczący  powiedział,  że  jeżeli  chodzi  o  biegunki,  ich  ilość  spadła  prawie  o  połowę.

Przewodniczący  zapytał  czy  wiąże  się  to  z  tym,  że  nasz  oddział  dziecięcy  funkcjonował  

w innym, tymczasowym budynku i część dzieci była odsyłana do szpitala w Iławie. 

P. Pielak odpowiedziała, że w ostatnim czasie poprawiła się diagnostyka i częściej można ustalić co

było przyczyną biegunki – czy chodzi o rotawirus czy inną chorobę. Stąd spadła ilość biegunek

jako takich, których przyczyny nie ustalono.    

Podczas  omawiania  tematu  higieny  komunalnej,  Przewodniczący  zwrócił  uwagę  na  małą  ilość

produkowanej wody w ośrodku wypoczynkowym w Partęczynach.

P. Pielak odparła, że takie dane podano, ale jeszcze to sprawdzi. 

W nawiązaniu do informacji o sytuacji kadrowej i wynagrodzeniach, Przewodniczący zapytał co 

z pracownikami, którzy nie otrzymali podwyżek (personel niemedyczny)

P.  Pielak  powiedziała,  że  tym osobom przyznaje  się  podwyżki  z  oszczędności  budżetowych,  

z własnych środków. Jeśli personel medyczny w tym roku też dostanie podwyżki, to niemedyczny

też musi coś dostać. Jeżeli chodzi o pielęgniarki, są one wynagradzane z innej puli wynagrodzeń. 
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Radny Mieczysław Łydziński zapytał o jakość powietrza.

P.  Pielak  odparła,  że  inspekcja  sanitarna  tego  nie  bada.  Dodała,  że  kiedyś  rozmawiała  

z  Burmistrzem Miasta  na temat  zamontowania  chociaż  jednego czujnika  na terenie  miasta,  ale

Burmistrz  stwierdził,  że  nie  widzi  takiej  potrzeby.  Podejrzewa  się,  że  jakość  powietrza  

w mieście jest bardzo zła. Częściowo powietrze w centrum miasta poprawiło się, po uruchomieniu

centralnej kotłowni. Najgorsze jest to, że niektórzy palą śmieci, które są coraz bardziej toksyczne.

Pozytywne jest,  że  kolejni  mieszkańcy  podłączają  się  do gazu ziemnego.  Niestety  jest  to  dość

kosztowne (koszt ok. 20 tys. zł)

Radny Łydziński stwierdził, że jest Program rządowy „Czyste powietrze”.

P. Pielak odparła,  że to bardzo trudny program, mogą z niego skorzystać tylko osoby o bardzo

niskim dochodzie. 

Radny  Łydziński  zapytał  czy  problem z  powietrzem występuje  też  w innych  miejscowościach

powiatu.

P.  Pielak  odparła,  że  nie  słyszała,  żeby  taki  problem  występował  w  innych  miejscowościach

powiatu. Problem jest głównie w Nowym Mieście, z uwagi na jego położenie. 

Radny  Łydziński  zapytał  czy  nadal  występują  problemy  z  wielkopowierzchniowymi  obiektami

inwentarskimi – mieszkańcy narzekali na dolegliwości zapachowe.

P.  Pielak  odparła,  że  te  problemy  są  cały  czas.  Takie  sprawy  kontroluje  inspekcja  ochrony

środowiska. 

Radny  Łydziński  zapytał  czy  inspekcja  nadal  kontroluje  szkoły  jeżeli  chodzi  o  oświetlenie,

wysokość, ławek, krzeseł itd.

P. Pielak odparła,  że tak. Dodała, że jeżeli  wynik kontroli  nie jest  dobry, kontrolujący płaci za

kontrolę. Inspekcja wystawia rachunek.

Radny Łydziński zapytał czy inspekcja kontroluje sklepy wielkopowierzchniowe.

P.  Pielak  odpowiedziała,  że  tak.  Jeżeli  chodzi  o  kontrole  żywności,  kontrolujący  wchodzą bez

zawiadomienia, podobnie na kontrolę szkół. W pozostałych dziedzinach jak higiena pracy, higiena

komunalna – kontrola jest poprzedzona zawiadomieniem. Wyjątek stanowią skargi.

Radny Łydziński zapytał czy są zgłoszenia od mieszkańców, klientów.

P.  Pielak  odparła,  że  tak,  ale  najczęściej  są  to  sprawy,  które  przekazuje  się  do  załatwienia  

w urzędzie gminy.

Radny  Mirosław  Galiński  zapytał  czy  sklepy  wielkopowierzchniowe  mają  obowiązek

zorganizowania toalety w budynku.

P. Pielak odparła,  że dwa lata temu wszedł przepis i duże sklepy mają taki obowiązek. Jednak

często jest tak, że omija się przepis np. właściciel mówi, że nie jest to galeria, tylko osobne sklepy.
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Przewodniczący zapytał czy są jeszcze pytania do tego tematu. Radni nie mieli pytań.

Ad. 2

Komendant  Powiatowy  Policji  Jacek  Drozdowski  szczegółowo  omówił Sprawozdanie  

z działalności Komendanta Powiatowego Policji w Nowym Mieście Lubawskim za 2018 rok.

W trakcie omawiania sprawozdania na salę obrad wszedł p. Jacek Auda. 

Przewodniczący zapytał czy radni mają pytania. 

Radny Wojciech Kozłowski jak wygląda sprawa zagrożenia narkotykami w szkołach.

P. Drozdowski odparł, że nie widzi większego problemu w szkołach. W 2018 r. ujawniono jednego

nieletniego  prawdopodobnie  z  zarzutem  posiadania  narkotyków.  W  tym  roku  miało  miejsce

zdarzenie  w szkole  w Bielicach.  Zatrzymano  jedną osobę,  zarzuty  potwierdziły  się.  Generalnie

jednak nie notuje się wiele takich przypadków w szkołach. Faktem jest, że młodzież nie obnosi się z

narkotykami w szkole. Policja nie notuje złych trendów, jeżeli chodzi o szkoły. Dwa, trzy lata temu

były przypadki związane z dopalaczami. Ale w przypadku dopalaczy dochodzenie do tego, co było

powodem zatrucia, jest bardzo trudne. Trudno było zakwalifikować taki przypadek. W tej chwili

dopalacze są traktowane tak samo jak środki odurzające. 

Radny Łydziński powiedział, że notuje się spadek wypadków o 50%, ale nadal utrzymuje się duża

liczba kolizji. 

P. Drozdowski odparł, że istotnie - kolizji jest bardzo dużo. Na szczęście nie są to zdarzenia groźne.

Czasem  w przekazie  medialnym,  sprawa  wygląda  na  bardzo  poważną,  a  potem  po  badaniach

lekarskich okazuje się, że uczestnicy zdarzenia mają np. tylko ogólne potłuczenia. Gro zdarzeń to

błahe sprawy, stłuczki, otarcia, wgniecenia parkingowe. Dużo zdarzeń ma miejsce pod nieobecność

właściciela. Wówczas jest problem z dochodzeniem sprawców, niestety na terenie miasta nie ma

monitoringu. Komendant wyraził nadzieję, że zapowiadane wprowadzenie monitoringu miejskiego,

poprawi sytuację w tym zakresie.  

Radny Łydziński zapytał czy policja decyduje czy należy wezwać karetkę pogotowia.

P. Drozdowski odparł, że z reguły koordynator wojewódzki, który przyjmuje zgłoszenie, decyduje

czy  wysyłać  karetkę  pogotowia,  straż  pożarną  itd.  Czasem  zgłoszenie  nie  jest  precyzyjne  

i  wszystkie  służby  jadą  do  wypadku,  a  dopiero  na  miejscu  jest  weryfikacja  jakie  służby  są

potrzebne. 

Radny Łydziński zapytał czy główną przyczyną wypadków jest nadmierna prędkość. Jak to jest

badane.

P. Drozdowski odparł, że są różne środki dowodowe – są zeznania świadków, zeznania samych

uczestników  zdarzenia.  Są  też  powoływani  biegli,  jeśli  zachodzi  taka  potrzeba.  Takie  metody

wykorzystuje się z reguły w najcięższych wypadkach. Czasem sam kierujący mówi, że jechał zbyt
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szybko, stracił panowanie nad pojazdem. Czasem przyczyny są oczywiste np. przyczyną większości

zdarzeń na drodze powiatowej w kierunku Gwiździn jest nadmierna prędkość i niedostosowanie jej

do warunków panujących na drodze.  Zdarzają się przyczyny, że nastąpi blokada koła czy zwierzę

wyskoczy na jezdnię. Ale są to sporadyczne wypadki. 

Radny Łydziński stwierdził, że ta droga ostatnio „słynie” z wypadków.

P. Drozdowski odparł,  że ta droga w 2017 r. „zasłynęła” z wypadków. Odbyło się spotkanie w

Starostwie. Odcinek ten został objęty koordynacją wojewódzką. Policjanci byli tam codziennie na

patrolach. W soboty i niedziele też są tam patrole. Koordynacją wojewódzką objęto też drogę przez

Łąkorz,  gdzie  miał  miejsce  tragiczny  wypadek – kierowca potrącił  śmiertelnie  dwie nastolatki.

Generalnie nic szczególnego na tej drodze nie dzieje się. Wypadki się zdarzają.

Radny  Łydziński  zapytał  czy  policja  nie  stwierdziła,  że  droga  ma  jakieś  mankamenty

konstrukcyjne. 

P. Drozdowski odparł, że są specjaliści od drogownictwa. Policja nie robi takich badań. 

Przewodniczący powiedział, że ofiar śmiertelnych by nie było, gdyby przy drodze nie było drzew. 

P. Drozdowski powiedział, że faktycznie, tyle ile w Polsce jest drzew wzdłuż dróg, szczególnie na

zakrętach, nie ma chyba nigdzie w Europie. Najwięcej przypadków śmiertelnych ma miejsce, kiedy

auto uderzy w drzewo. 

Przewodniczący zapytał czy ktoś chce jeszcze zabrać glos w tym temacie. 

Radny  Łydziński  pogratulował  p.  Komendantowi  inicjatywy  upamiętnienia  policjantów,  którzy

zginęli na wschodzie, poprzez ufundowanie tablicy pamiątkowej.

P. Komendant wyraził nadzieję, że na święto policji tablica będzie mogła być uroczyście odsłonięta.

Radny Łydziński zapytał czy można mówić o wzroście ilości przestępstw, głównie jeżeli chodzi o

kradzieże, których sprawcami są cudzoziemcy.

P. Drozdowski odparł, że jest więcej interwencji, jeżeli chodzi o przybyszów zza granicy. Zdarzają

się kradzieże popełniane przez obcokrajowców, ale to, że jest ich więcej, wynika po prostu z tego,

że  cudzoziemców  jest  więcej.  Głównie  są  to  wykroczenia,  które  mają  miejsce   w  sklepach

(alkohol).

P. Pielak wyszła z sali narad.

Ad. 3

Komendant  Powiatowy  PSP  Jacek  Auda  omówił Informację  o  stanie  bezpieczeństwa  Powiatu

Nowomiejskiego w zakresie ochrony przeciwpożarowej za rok 2018.

Przewodniczący zapytał o miejscowe zagrożenia chemiczne.
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P. Auda odpowiedział, że chodzi tu o stwierdzony tlenek węgla podczas pożaru. Jeżeli dochodzi do

pożaru w mieszkaniu, straż pożarna nie może opuścić pomieszczenia zanim wskaźniki nie wykażą

0.

Radny Łydziński zapytał o wybuchy gazu w mieszkaniach.

P. Auda odpowiedział,  że w ubiegłym roku nie było takich zdarzeń. Dodał, że nie pamięta, aby

doszło kiedyś do wybuchu butli z gazem. Następuje natomiast wybuch i zapalenie samego gazu,

najczęściej na skutek nieszczelności butli. Wynika to z tego, że ktoś sam sobie podłącza butlę, bez

odpowiedniego sprzętu. Najtragiczniejsze zdarzenie miało miejsce w Zwiniarzu. W wyniku tego

zdarzenia zmarła młoda osoba. 

Radny  Galiński  zapytał  czy  komenda  może  kontrolować  punkty  sprzedaży  butli  gazowych  na

wsiach, przy sklepach. 

P. Auda odpowiedział, że Komenda nie może kontrolować obiektów jednorodzinnych. Jeżeli ktoś

ma  gospodarstwo  i  kontener  w  butlami,  strażak  nie  może  wejść  na  teren  posesji  

i  kontrolować,  chyba że przy pomocy policji.  Jednakże z  przechowywaniem nie ma problemu,

najwięcej problemów sprawia czynnik ludzki – błędy popełniane przy montażu butli. Ponadto, w

każdej instrukcji kuchenki gazowej jest zapisane, że raz w roku powinien być robiony przegląd.

Trzeba też wymieniać przewód z reduktorem, bo gaz ma działanie żrące. Mało kto tego przestrzega.

Przewodniczący  dodał,  że  odkąd  do  miasta  została  doprowadzona  nitka  gazociągu,  można  się

spodziewać większego zagrożenia z tego tytułu.

P. Auda odparł, że może tak być, jednak z gazem ziemnym nie powinno być większego problemu.

Przy podpisywaniu umowy na podłączenie do sieci, jest wymóg regularnych przeglądów. Gorzej

wygląda sprawa z butlami gazowymi.

Przewodniczący zapytał czy ktoś chce jeszcze zabrać głos. Nikt się nie zgłosił.

Przewodniczący podziękował za obecność na posiedzeniu i zamknął obrady.

Protokół sporządziła:                                        Przewodniczący Komisji

 Anna Andrzejczak                                                                Marcin Buliński

5


